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خشکسالی و کاهش نزولات جوی در سال جاری علاوه 
بر خسارت سنگین به کشاورزان در فصل بهار، برای کشت 
پاییزه هم چالش ایجاد کرده اســت.به گزارش مهر، استان 
گلســتان یکی از قطب های مهم کشاورزی کشور است و 
ســهم بزرگی در تولید مواد غذایی مورد نیاز کشــور را به 
خود اختصاص داده اســت.از ســوی دیگر اقتصاد مبتنی 
بر کشــاورزی آن باعث شــده تقریباً نیمی از ساکنان آن 
شغلی مرتبط با کشاورزی داشته باشند و به همین نسبت 
نیمی از درآمد استان هم کشاورزی محور باشد.اما کاهش 
نزولات جوی و برداشت بی رویه آب های زیرزمینی، باعث 
خســارت شدید به کشــاورزان و از بین رفتن بخش قابل 
توجهی از محصولات آن ها در فصل بهار شــده است.آغاز 
فصل کشــت پاییزه نزدیک می شود در حالیکه از یک سو 
همچنان خشکســالی و قهر آســمان ادامه دارد و از سوی 
دیگر بخش عمده منابع آبی استان صفر است.محصولاتی 
مثل گندم و شــالی در تابستان خسارت بسیاری دیدند و 
علی رغم هزینه بســیاری که بر دوش کشاورزان گذاشته 
نتوانستند درآمدی کســب کنند. ادامه این روند در پاییز 
هم ادامه دارد و به نظر می رسد نیمی از جمعیت گلستان 
در ۶ ماه دوم سال اگر شــاهد بارندگی خوب نباشند باید 
شــرایط اقتصادی بدی را تجربــه کنند.محصولاتی نظیر 
گندم، جو، ســیب زمینی، نخودفرنگــی و دانه های روغنی 
در فصل پاییز کشــت می شوند و استان گلستان در تولید 
بســیاری از این محصولات جزو چند اســتان برتر کشور 
اســت.پرویز چرکز پور یکی از کشــاورزان گمیشان گفت: 
در مهرماه ســال ۹۹ از ۱۰۲ هکتار زمین کشــاورزی که 
در اختیار دارم ۸۵ هکتار آن را به کشــت جو، ۱۵ هکتار 
گندم و دو هکتار آن را زیر کشــت کلزا بردم که به دلیل 
خشکســالی همه محصولات من بیش از یک وجب رشــد 
نکرد و خشک شــد.پرویز چرکز پور افزود: در تیرماه برای 
دریافت بذر جو در جهاد کشاورزی ثبت نام کردم، ولی بعد 
از چند ماه به ما گفتند کــه بذر باکیفیت ندارند و باید از 
بازار آزاد و با قیمت هر کیلو هشت هزار تومان تهیه کنیم 
و برای بذر گندم هم هیچ حمایتی از ما کشاورزان نکردند.
او بــا بیــان اینکه کاهش نزولات جــوی بیش از ۱۵۰ 
میلیون تومان خســارت به او وارد کرده اســت، گفت: با 
وجود اینکه ۲۵ هکتــار از زمین های مرغوب خود را بیمه 
کرده ام، اما تا امروز هیچ خســارتی دریافت نکرده ام.پرویز 
چرکز پور افزود: کشت پاییزه به زودی آغاز می شود، ولی به 
دلیل خسارات سنگین سال گذشته دست کشاورزان خالی 
و توان مالی برای کاشت محصول ندارند.یکی از کشاورزان 

روســتای نوده ملک گرگان هم گفت: سال گذشته، گندم، 
کلزا و باقلا کاشــتم، ولی به دلیل کاهش رطوبت خاک و 
کمبود بارش باران، میزان محصول برداشــتی بیش از ۵۰ 
درصد کاهش داشــته اســت.او افزود: برخی کشاورزان در 
زمین های اجاره ای محصول می کارند و این خشکســالی ها 

خسارت کمر شکنی به آن ها وارد کرده است.
محمدرضا عباســی معاون بهبود تولیدات گیاهی جهاد 
کشــاورزی گلستان نیز گفت: در سال زارعی جاری )پاییز 
و زمســتان ۹۹( سطح ابلاغی کشت پاییزه استان گلستان 
در مجموع ۵۳۷ هــزار و ۲۶۴ هکتار بود که از این میزان 
۵۲۶ هــزار و ۴۶۱ هکتار گندم، جو، دانــه روغنی کلزا و 
چغندرقند کشــت شد و به سبب کاهش بارش ها در زمان 
کاشت محصول و بعد از آن، فقط ۴۷۸ هزار و ۸۷۱ هکتار 
سبز شد.محمدرضا عباســی افزود: به دلیل خشکسالی و 
کاهش ۴۰ درصدی نزولات جوی و سرمازدگی محصولات 
در زمستان سال گذشته، ۱۲۶ هزار و ۱۶۸ هکتار از مزارع 
جو، گندم، کلزا و چغندرقند اســتان دچار خسارت شد و 
محصول بــه میزان ۶۳۰ هزار تن کاهــش یافت.مدیرکل 
هواشناسی گلستان هم  با توضیح اینکه سال آبی جاری از 
اول مهر ۹۹ تا پایان شــهریور ۱۴۰۰ است، گفت: تا امروز 
به میزان ۲۷۷ میلیمتر بارش داشــتیم که نسبت به زمان 
بلندمدت ۳۸ درصد و نســبت به سال گذشته ۳۴ درصد 

کاهش بارندگی داریم.نوربخش داداشی با بیان این مطلب 
کــه بارش ها در چنــد روز باقیمانده تا پایان شــهریورماه 
جبران نمی شود افزود: در سال جاری ۹۱ درصد مساحت 
استان گلســتان دارای خشکسالی شدید اســت.او افزود: 
پیش بینــی فصلی حکایت از این دارد که  پاییز امســال، 
خصوصاً در ماه های مهر و آبان بســیار خشــک و کم باران 
است.داداشی اضافه کرد: شروع فصل آبی که از اول مهرماه 
اســت، با کمبود بارش و افزایش دمــا همراه خواهد بود و 
این کار را برای کشاورزان سخت خواهد کرد.او با بیان این 
مطلب که بارش های نرمال و یکدســت ما امسال دیرتر و 
تقریباً آبان ماه آغاز می شــود، گفت: مسئله مهم این است 

که در پاییز خصوصاً آذرماه افزایش دما خواهیم داشت.
مدیرکل هواشناســی استان گلســتان افزود: پراکنش 
بارش ها در استان خوب نیست و به ماه های مختلف تقسیم 
نشده است و از طرفی بارش ها به صورت رگباری و زودگذر 
شــده اســت و این مطلب حکایت از تغییر اقلیم استان به 
اقلیم مناطق خشــک اســت.او ادامه داد: ساعت تبخیر و 
آفتاب زیاد شــده اســت که موجب کاهش رطوبت خاک 
شده و ما خیزش گردوغبار در استان را داشتیم که آسیب 
جدی به منابع طبیعی و کشاورزی وارد می کند و این روند 
ادامه دارد.او در پایان گفت: بارش های یکدست که رطوبت 
لازم را برای کشت، ایجاد کند امسال دیرتر اتفاق می افتد 

و به کشــاورزان توصیه می کنم با توجه به اقلیم خشک و 
هشــدار های هواشناسی کشت پاییزه خود را تنظیم کنند.
جواد تیموری معاون حفاظت و بهره برداری آب منطقه ای 
گلســتان گفت: به دلیل خشکسالی، کاهش نزولات جوی 
و روان آب ها ۸۴ درصد از ظرفیت سد های گلستان خالی 
اســت.جواد تیموری با بیان این مطلب که برخی سد های 
اســتان ۱۰۰ درصد خالــی و بدون آب اســت، افزود: در 
قســمت سرشاخه رودخانه ها ۵۸ درصد و در رودخانه های 
اصلــی ۸۲ درصد کاهش روان آب داریم که این مســئله 
باعث کاهش حجم ســد ها شده اســت.او در خصوص آمار 
آب موجود در ســد های ۱۴ گانه بزرگ مخزنی گلســتان 
بیان کرد: در حال حاضر که تنها ۱۰ روز تا پایان سال آبی 
زمان داریم، حجم آب موجود در کل سد های گلستان ۳۸ 
میلیون مترمکعب اســت که این میزان معادل ۱۶ درصد 
حجم سد های استان اســت.معاون حفاظت و بهره برداری 
آب منطقه ای گلستان گفت: این در حالی است که در سال 
گذشته در همین تاریخ ۷۳ میلیون مترمکعب، معادل ۳۸ 

درصد حجم سد های استان پر آب بود.
علی قلــی ایمانی دبیرخانه کشــاورز گلســتان گفت: 
کشاورزان گلستانی امســال تحت تأثیر گرمای ۵۰ درجه 
و خشکسالی خسارت ســنگین دیدند و لازم است دولت 
کشــاورزان را تحت حمایت خود درآورد.علی قلی ایمانی 
افزود: مدیریت بحران در وزارت کشور و وزارت کشاورزی 
طرح های خوبی برای حمایت دولت از کشــاورزان داشته 
اســت که ما در حال پیگیری برای اجرای آن ها هستیم.او 
کمک بلاعوض به کشاورزان، تسریع در پرداخت خسارت 
بیمه شــدگان و امهال وام های کشــاورزانی که سررســید 
قسط آن ها در ســال ۱۴۰۰ است را از مصوبات این طرح 
برشمرد و ادامه داد: این موارد در دولت مصوب شده است 
و کشــاورزان امیدوار باشــند که حتماً اجرایی می شــود.

دبیرخانه کشاورز گلستان افزود: پیش بینی های هواشناسی 
حاکی از آن اســت که پاییز خشــک و کم آبــی در انتظار 
گلستان است، بنابراین کشــاورزانی که آب مطمئن دارند 
در موقع مناسب زمین های خود را آبیاری کرده و کشت را 
عقب نیندازند.نیمی از اقتصاد گلستان وابسته به کشاورزی 
اســت و در حالی به اســتقبال پاییز می رود که کشاورزان 
در بهار خســارت دیدند و چشــم انتظار جبران مشکلات 
اقتصادی در کشت پاییزه هستند. به نظر می رسد با تداوم 
خشکســالی و بی آبــی در پاییز قلب اقتصادی گلســتان 
صدمات زیادی ببیند و دولــت از اکنون باید برای جبران 

آن برنامه داشته باشد.

حدود ۴۰۰ فرهنگی که ۱۵ ســال پیش 
از تعاونی مسکن در عسلویه زمین خریده اند، 
هنوز زمین در اختیارشــان قرار نگرفته است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان از بوشهر، 
۱۵ ســال پیش یعنی سال ۱۳۸۵، ۴۰۰ نفر 
از فرهنگیانــی که در عســلویه مشــغول به 
از تعاونی مســکن فرهنگیان  خدمت بودند، 
زمین خریدند تا ســرپناهی بسازند.آنان برای 
خریدن یــک قطعه زمین ۲۴۰ مترمربعی در 
چاه مبارک از توابع شهرســتان عســلویه ۲ 
میلیون و ۴۰۰ هــزار تومان پرداخت کردند، 
اما هنوز تکلیف زمینشــان مشخص نیست.

در طول ســال هایی که این فرهنگیان چشم 
انتظار تحویل ســند زمین بودند، چاه مبارک 
از روســتا به شــهر و بخش تبدیل شــد.در 
همین سال ها هزینه ســاخت و ساز هم این 
قدر بالا رفته که زمین داران خیال ســاختن 
خانه از سرشــان افتاده اســت.برای پیگیری 
ایــن موضوع بــا مدیرعامل تعاونی مســکن 
فرهنگیان بخش عســلویه گفت وگو کردیم.
بوهندی کمالی گفت: سال ۱۳۸۵ حدود ۲۰ 

هکتار زمین برای ایجاد شــهرک فرهنگیان 
تهیه کردیم و قطعه هــای ۲۴۰ مترمربعی با 
پرداخــت ۲ میلیون و ۴۰۰ هــزار تومان به 
۴۰۰ فرهنگی فروخته شــد.او افزود: با توجه 
به اینکــه زمین باید جزء طــرح هادی قرار 
می گرفت تا بتوان کاربری زمین را تغییر داد 
و در آن ســاخت و ســاز کرد، از همان زمان 
پیگیری ها برای این کار آغاز شــد و مکاتبات 
زیــادی با مراجــع مختلف صــورت گرفت.

عسلویه  فرهنگیان  مسکن  تعاونی  مدیرعامل 
ادامــه داد: پیگیری ها بعد از ســال ها اکنون 
دارد جــواب می دهد، چنانکه ۵ تیر امســال 
اســتاندار دستور داد مشــکل حل شود و در 
پی آن دفتر فنی استانداری و شهرداری چاه 
مبارک دســت به کار شدند که اکنون کار به 
مراحل خوبی رسیده است.کمالی با اشاره به 
اینکــه اکنون زمین مورد نظر در طرح هادی 
چــاه مبارک قــرار گرفته اســت، بیان کرد: 

زمین شهرک فرهنگیان جانمایی و مقدمات 
طراحی نقشه آن هم اجرا شده به طوری که 
می توان گفت ۷۰ تــا ۸۰ درصد مراحل کار 
واگذاری صورت گرفته اســت.او با تشــکر از 
استاندار، مجموعه اســتانداری، فرمانداری و 
آمــوزش و پرورش که در حــال تلاش برای 
حل مشکل زمین فرهنگیان عسلویه هستند، 
از آنان خواســت این تلاش را تا رســیدن به 
نتیجه نهایی ادامــه دهند.مدیرعامل تعاونی 
مسکن فرهنگیان بخش عسلویه امیدوار است 
 که تا پایان امســال زمین ها به صاحبانشــان

 واگذار شوند.

ساکنان شهرســتان های فریدن، فریدون شهر، چادگان 
و بوئین میاندشــت برای تامین آب شرب با مشکل روبرو 
هســتند.به گزارش تســنیم،کم آبی زخم عمیقی از خود 
بر جای گذاشــته اســت؛ بــه گونه ای که ایــن وضعیت 
ناراحت کننده چندســالی است بر زندگی ساکنان منطقه 
فریدن شامل شهرستان های فریدن، فریدون شهر، چادگان 
و بوئین میاندشــت حاکم شده و وعده های مکرر مسؤولان 
برای تأمین آب شرب موجب شد که امروز آب را به وسیله 
تانکر هایــی حمل کنند که فقط مصرف چند روزشــان را 
جوابگو اســت.در جدیدترین مشــکلی که برای ساکنان 
این مناطق ایجاد شــده است ۱۸ روســتا در شهرستان 
بوئین میاندشــت به دلیل کم آبی دچار عــدم تأمین آب 
شرب شــده اند.محمد صدیق از اهالی روستای دره حوض 
بخش کرچمبو در شهرستان بوئین میاندشت گفت: اهالی 
روستا با کم آبی دست و پنجه نرم می کنند و دریغ از یک 
دوش حمام گرم که به سختی آب آن ذخیره می شود.وی 
افزود: اهالی روســتا به صورت خودجوش آبرســانی سیار 
انجام می دهند؛ باید هر روز منتظر تانکر آبرسانی باشیم تا 
بتوانیم آب مورد نیاز دو ســه روز را ذخیره کنیم و همین 

زندگی را برای برایمان سخت کرده است.
یکی از اهالی روســتای بلطاق گفت: ۸۰ ســال ســن 
دارم، امــا یاد نــدارم که روســتا های این بخــش با این 
وضع کم آبی مواجه شــده باشــند، در مواقع کم آبی آب 
از چشــمه می آوردیم که آن ها هم خشــک شدند و این 
بحران کم آبی موجب مهاجرت مردم به شهر ها شده است.
دوســت محمدی افزود: تنها راه تأمیــن آب پایدار بخش 
کرچمبو احداث سد بلطاق است که ۱۵ سال قبل مصوب 
و سال ۹۱ کلنگ زنی شد، اما هنوز عملیات آن اجرا نشده 
است.وی گفت: سد بلطاق پروژه ملی شده است، اما هیچ 
اقدامی برای ساخت آن انجام نمی دهند، اگر مجوز ساخت 
صادر شود مردم بلطاق ظرف ســه ماه آب بند می زنند تا 
حداقل برای تابســتان نجات بخش جمعیت ۵ هزار نفری 
بخش کرچمبو شــود و لب تر کنند و زندگی خود را ســر 

و سامان دهند.
جواد نادی بخشدار بخش کرچمبو گفت: ۱۸ روستای 
بخش کرچمبو با کمبود آب دســت و پنجه نرم می کنند 
و آبرســانی سیار برای ۱۲۰۰ خانوار این روستا ها در حال 
انجام است.بخشدار بخش کرچمبو افزود: منابع تأمین آب 
شــرب این روســتا ها رودخانه بالادست بخش کرچمبو و 
چاه های آب اســت که به دنبال کاهش بارندگی ها خشک 
شده و مشکلات و چالش ها چند برابر شده است.وی گفت: 
۳ سال اســت که پدیده خشکسالی و کاهش بارندگی در 
زمســتان و بهــار بخش کرچمبو را با تنــش آبی و نوعی 
بحران جدی روبه رو کرده اســت که بــه تدریج نمود آن 

را در زندگی و شرایط اجتماعی مردم به نظاره نشستیم.
بخشدار بخش کرچمبو ادامه داد: تنها راه نجات بحران 
آب در بخش کرچمبو احداث ســد بلطاق اســت، چرا که 
اجرای این پروژه موجب ذخیره ســازی آب در پشت سد 
می شود و در فصل کشت و کار کشاورزان بحران آب شرب 
و آبرســانی سیار نداریم.نادی گفت: روستا های این بخش 
در حال تخلیه شدن در اثر کم آبی است و عطش تشنگی 
با کار آبرســانی حل شدنی نیست و به مانند مسکن است، 
از مســئولان ارشد آبفای استان و کشور درخواست اعتبار 
ســاخت ســد را داریم، چون در صورت تخصیص اعتبار 

ظرف یک سال ساخته می شود.
محمدرضا توســلی فرماندار شهرستان بوئین میاندشت 
در ایــن رابطه گفت: در بخــش کرچمبو کاهش بارندگی 
در فصل زمســتان و بهار موجــب افت آب های زیرزمینی 
و کاهش دبی آب برخی چاه های کشــاورزی شده است.

او افزود: دو ماه است که شــدت تنش آبی به مرز بحران 
رسیده است و روزانه با ۵ دستگاه تانکر از محل سد آغچه 
و چاه های موجود در شهرســتان آب بخش کشــاورزی و 
شــرب این ۱۶ روستا تأمین می شود.وی گفت: با توجه به 
کاهش بارندگی ها، تنها راه تأمین آب شــرب ساخت سد 
بلطاق است که در غیر این صورت مردم با وضعیت بدتری 
روبرو خواهند شد، امســال نماینده شهرستان در مجلس 
شورای اســلامی برای احداث این پروژه ۵ میلیارد تومان 
بودجه جذب کرده است.توســلی ادامه داد: طرح آبرسانی 
برای ۴ شهرســتان فریدن، فریدونشهر و بوئین میاندشت 
و چــادگان از محل چشــمه لنگان به میــزان ۶ میلیون 
مترمکعب در ســال در نظر گرفته شــده و کار مطالعاتی 
آن نیز در حال انجام است، نماینده شهرستان در مجلس 
۱۰ میلیارد تومان اعتبار اولیه جذب کرده، اما مســتلزم 

تأمین اعتبار است.
فرماندار بوئین میاندشــت با بیان اینکه ۳۵ سال است 
که نیترات در چاه های آب روســتای قائم آباد وجود دارد 
و این به یک معضل تبدیل شــده اســت، چرا که با قرار 
دادن تانکر در محله های مختلف، روســتاییان آب شرب 
ذخیــره می کنند، گفــت: کار مطالعاتــی روی خاک این 
روستا نشان داد وجود نیترات به دلیل استفاده بی رویه از 
کود های شیمیایی بوده است و امکان حفر چاه آب وجود 
ندارد.وی با بیان اینکه چاه های آب روســتای داشکســن 
نیز به نیترات آلوده شده اســت، افزود: در راستای بهبود 
کیفیت آب دســتگاه تصفیه کننده بی فایده و هزینه بردار 

بود که در ســال جاری با خط انتقال آب بوئین میاندشت 
 از محل روســتای ازونبلاغ مشــکل آب شرب این روستا

 مرتفع شد.
داود باتوانی رئیس آبفای بوئین میاندشت گفت: از ۱۵ 
تیر ماه امســال تاکنون به دلیل بحران آب در روستا های 
بخش کرچمبو به صورت روزانه ۲۰۰ هزار لیتر آبرســانی 
با صرف اعتبار ۱۰ میلیارد تومان در حال انجام اســت.او  
تصریح کرد: یک ماه قبل آب در رودخانه روستای بلطاق 
جاری شده است، اما چون کشاورزان در مسیر رودخانه از 
این آب استفاده می کنند مانع رسیدن آب به چاه های آب 
روستا ها می شوند؛ سد بلطاق در ردیف اعتبار ملی گرفته 
اســت و تســریع در اجرای پروژه مســتلزم تأمین اعتبار 
است.سراغ مدیر اول بحران استان می رویم، شیشه فروش 
مناطق مختلف اســتان را مثل کف دستش می شناسد و 
سال های طولانی است که مدیریت بحران استان اصفهان 

بر عهده اوست.
منصور شیشــه فروش با اشاره به بحران کمبود آب در 
اســتان اصفهان گفت: ۳۲۶ روستای اســتان اصفهان با 
تانکر آبرســانی می شــود و همچنان افزایش دما تا پایان 
شــهریور ماه همچنان ادامه دارد.مدیرکل مدیریت بحران 
استانداری اصفهان با اشاره به اینکه سازمان آب و فاضلاب 
ســال گذشــته ۳۰۰ کیلومتر اجرای طرح های بازسازی 
شــبکه های آب را انجام داده اســت، افزود: ۳۸۰ روستا و 
۵۷ شهر در اســتان اصفهان طی ۳ ماه گذشته کم آبی را 
تجربه کردند و بیشــتر آن ها بی آب بوده اند و دچار تنش 
آبی شــده اند.وی با بیان اینکه در اول تابستان ستادی با 
عنوان مدیریت تنش آبی در اســتان تشــکیل شد، گفت: 
بررســی های لازم برای تأمین، توزیع و مصرف بهینه آب 
انجام شده اســت، ۴.۳ متر مکعب آب برای اداره این ۵۷ 
شهر و ۳۸۰ روستا کم است و ضرورت دارد وزارت نیرو در 

راستای طرح های تأمین آب اقدام کند.
شیشه فروش بیان کرد: شرکت آب و فاضلاب در پاییز 
و زمستان با اجرای طرح هایی در شبکه های توزیع و انجام 
مانیتورینگ شبکه ها و هوشمندسازی در این زمینه اقدام 
کرده اســت، آب منطقه ای باید در زمینه نظارت و کنترل 
در برداشــت های بالادست و تسریع و تکمیل بهره برداری 
و تأمین آب شــرب اصفهان پیگیری و اقدام کند.مدیرکل 
مدیریت بحران اســتانداری اصفهان عنــوان کرد: تدوین 
برنامــه مصرف بهینــه آب و عبور از بحــران فعلی آب و 
اصلاح و بازسازی شبکه های فرسوده، رفع نشت و اصلاح 

شــبکه های آب محلی با هدف توزیع آب را شــرکت آب 
و فاضــلاب پیگیری می کنــد.وی با تأکید بــر اینکه آب 
شــرب به صورت دائم از لحاظ کیفی بررســی می شود و 
اکنون آب شــرب سالم است و مشــکلی ندارد، ادامه داد: 
استفاده از ظرفیت بسیج و تشکل های مردم نهاد در جهت 
فرهنگ ســازی آحاد مردم جامعه، استفاده از روش هایی 
برای مصرف بهینه آب مانند ســایه بان کولر و شــیر های 
پدالی از اقدامات مهمی است که باید پیگیری شود، اکنون 
آب شرب از فضای سبز در تمام مناطق استان جدا بوده و 
پیگیری های خوبی در این زمینه شده است.شیشه فروش 
ادامه داد: یکی از درخواســت های ویژه اســتان از وزارت 
نیرو آن اســت که اصفهان بحرانی تریــن و پیچیده ترین 
شرایط خشکسالی و کمبود آب را دارد و باید برنامه ریزی 
هدفمند و ســریع برای تأمین آب حوضه زاینده رود اجرا 
شود، در تابســتان، پاییز زودرس داشتیم و برگ درختان 
زرد شــد و در حال حاضر ۲۰ هزار هکتار باغات استان در 
معرض تنش آبی به ســر می برند.مدیرکل مدیریت بحران 
اســتانداری اصفهان گفت: اصفهــان ۲.۵ میلیارد تومان 
اعتبار برای تأمین علوفه و آب برای مناطق زیست محیطی 
اختصاص داد، تشــدید شرایط گرد و غبار ناشی از شرایط 

خشکی رودخانه است.
وی با بیــان اینکه اصفهان ۴۵ روز هوای ناســالم در 
تابســتان را به علت گرد و غبار تجربه کرد، خاطرنشــان 
کــرد: فعــال شــدن کانون های گــرد و غبار، تشــدید 
فرونشســت زمین، کم آبی و خشــکی فضای سبز در نوار 
زاینــده رود اتفاق افتاده اســت، این فضای ســبز میراث 
طبیعی برای اســتان اســت و ضــرورت دارد وزارت نیرو 
بــرای نجات و احیای زاینده رود اقــدام جدی انجام دهد.
شیشه فروش تصریح کرد: خشک شدن چشمه ها به دلایل 
بارگذاری هــای بیش از حد بــر روی رودخانه زاینده رود، 
برداشت های غیرمجاز، گرمی هوا، افزایش ۲ تا ۳ درجه ای 
دما در مناطق غرب و عدم بارش اســت که سبب خشکی 
منابع، چشــمه ها و چاه ها شده اســت.مدیرکل مدیریت 
بحران استانداری اصفهان گفت: در حال حاضر ۱۹ درصد 
ســد زاینده رود آب دارد و ۶۸ درصد حجم سد نسبت به 
بلندمدت کاهش داشته است، منابع سد های دیگر استان 
در مناطق ســمیرم، خوانسار و تیران و کرون بیش از ۵۰ 
تا ۶۰ درصد کاهش حجم نسبت به بلندمدت داشته است 
و این اتفاقات باعث خشــک شــدن چشمه ها شده است.

وی با اشاره به خارج شدن آب چشمه های فریدون شهر و 
ســمیرم از استان خاطرنشان کرد: یکی از درخواست های 
اصفهان این اســت که وزارت نیــرو برنامه ریزی کند و به 
خود اســتان برای تأمین آب این مناطق که با بحران آب 

روبه رو هستند، مجوز دهد.

رئیس دانشــگاه لرســتان گفت: تعداد دانشــجویان 
دانشگاه های استان از ســال ۹۳ تاکنون با کاهش حدود 

۲۰ هزار نفری روبرو بوده است.
دکتر خسرو عزیزی، در دیدار با دکتر ابراهیمی نماینده 
مردم سلســله و دلفان در مجلس شورای اسلامی، اظهار 
کرد: همه قبول داریم که دانشــگاه محور توســعه است و 
اگر می خواهیم توسعه متوازن، جامعه فرهنگی و پیشرفته 
داشته باشیم، دانشــگاه باید دانشگاهی متناسب، متوازن، 

اصولی و دارای چارچوب شود.
وی با اشــاره به این که ما در حال حاضر در کل استان 
حدود ۵۴ مرکز آموزش عالی و حدود ۵۳ هزار دانشــجو 
داریم، عنوان کرد: این آمار در ســال ۹۳ تقریباً حدود ۷۰ 
هزار نفر بود که یک زنگ خطر اســت،   چراکه در برخی 

از مراکز آموزش عالی اســتان ازجمله دانشگاه لرستان، به 
عنوان یک دانشــگاه مادر یا معیــن، صندلی خالی داریم.
عزیزی بیان کرد: در دانشــگاه لرســتان به تبع توســعه 
آموزش عالی در شهرســتان ها در دولت نهم و دهم چهار 
مرکز در ذیل دانشــگاه لرستان به نام مراکز آموزش عالی 
به تعبیری اقماری ایجاد شــد که بودجه مســتقل و کادر 

هیئت علمی جدا دارند.
رئیس دانشگاه لرســتان ادامه داد: یکی از مصوبات ما 
احداث مرکز آموزش عالی شهرســتان نورآباد با ۱۰ هزار 
مترمربــع زیربنا بوده که آن زمان ۱۶ میلیارد تومان برای 

آن برآورد شــده بود که تقریباً انجام شده و به این دلیل 
که پروژه های ناتمام زیادی باقی مانده اجازه تعریف پروژه 
جدید ندادند، زمین مشــخص شــد اما ایــن محدودیت 
باعث شــد نتوانیم بودجه بگیریم.وی بیــان کرد: حدود 
 ۱۴ عضو هیئت علمی مســتقل دارند که شش عضو برای

 الشتر است.
عزیزی ادامه داد: از ســال ۹۳ تاکنون بودجه مورد نیاز 
این دو مرکــز اختصاص پیدا کرده اســت، هیئت علمی 
جذب کردیم، اساســنامه ای دارد که از سال ۹۳ ابلاغ شد 
بند شش آن اســتقلال این مراکز اســت.رئیس دانشگاه 

لرســتان افزود: شــاید ما در ایران اندازه کل چین مرکز 
آموزش عالی داشــته باشــیم که این یک ایراد است، این 
توسعه نامتوازن باعث تولید افراد کم سواد و کم مهارت و 
در نهایت ایجاد فشار عدم اشتغال می شود، آنچه به ذهن 

می رسد این است که استقلال این دو مرکز شدنی است.
وی تصریــح کــرد: مرکز پیــام نور و مرکــز آموزش 
عالی ما در شهرســتان الشــتر هردو رشــته حسابداری 
دارد، امــا بــا این تفاوت کــه ما ســاختمان نداریم ولی 
تجهیــزات، اســتاد و ردیف بودجــه داریم،  کــه باید از 
این دو ظرفیت اســتفاده کنیم.عزیــزی بیان کرد: یکی از 
بهترین راه ها که کســی نمی توانــد در آن ایراد وارد کند، 
 ادغام این دو دانشــگاه تحــت عنوان دانشــگاه آموزش

 عالی است.

نابودی کشاورزی در خشکسالی بی سابقه

قلب اقتصاد گلستان خشک شد

۱۵ سال انتظار فرهنگیان عسلویه برای دریافت سند زمین

مردم، چشم به راه تانکرهای آبرسانی

زخم کم آبی بر پیکر مناطق کوهستانی اصفهان

زنگ خطر صندلی های خالی در دانشگاه های لرستان

مردم دارالمیزان سرگردان به دنبال سیلندر
بی گازی در قطب تولید گاز 

شهرســتان مٌهر در فــارس یکی از قطب های تولید گاز اســت اما منطقه 
دارالمیزان این شهرستان نه تنها گاز ندارد بلکه مردم برای پیدا کردن سیلندر 
گاز هم مشــکل دارند و گاهی با هیزم آتش روشــن می کنند.به گزارش مهر، 
شهرســتان مهر در حوزه نفت و گاز و پتروشــیمی دارای ظرفیت های بسیار 

بالایی است و یکی از قطب های حوزه انرژی در سطح کشور است.
شهرســتان مهر دارای پالایشگاه گازی است که ۱۰.۵ درصد از تأمین گاز 
کشــور و ۷.۵ درصد از تأمین ســبد انرژی کشــور را به عهده دارد و پس از 
مجموعه پالایشــگاه های مجتمع گاز پارس جنوبــی، دومین تولیدکننده گاز 
طبیعی کشور محسوب می شــود.همچنین در این شهرستان، یک پالایشگاه 
دیگر با نام پالایشگاه پارسیان ســپهر مهر، که گاز متان و مخلوط های گازی 
شــامل اتان، بوتان و پروپان، و اســتحصال گازهــای صنعتی اتان و C۲+ که 
سالانه قریب به ۱۸ میلیون تن تولیدات دارد.این در حالی است که سال هاست 
که مردمان روستانشــین محروم دارالمیزان شهرستان مهر با کمبود سیلندر 
گاز و نبود لوله کشــی گاز خانگی روبرو شده اند.منطقه دارالمیزان دارای ۱۷ 
روستا، و در ۷۰ کیلومتری شهرستان مهر استان فارس واقع شده است.یکی از 
وظایف مهم شرکت های گازی و دیگر صنایع در جهان، عمل به مسئولیت های 
اجتماعی اســت ولی در اســتان فارس و خصوصاً در حــوزه صنعت گاز، این 

مسئولیت ها کمتر عمل می شود.
علی رغــم تلاش هایی که برای گازرســانی به نقاط مختلف اســتان فارس 
صورت گرفته اســت، انتظــار می رود گاز مورد نیاز مردمی که از شــبکه گاز 
برخوردار نیســتند نیز تأمین شود ولی مشــکلات زیادی در این زمینه وجود 
دارد.یکی از ســکنه این روستا در گفت وگو با مهر اظهار کرد: به دلیل سهمیه 
بنــدی ســیلندر گاز، و کمبــود آن در بعضی از مواقع تا پنــج روز بدون گاز 
زندگــی خــود را می گذرانیم، و مجبوریــم برای طبخ غذا از هیزم اســتفاده 
کنیم، و مســؤلین نیز قول هایی را به ما داده اند اما هنوز خبری از گازرســانی 
نیســت.یکی دیگر از اهالی این روستاها که خود، بیش از دو دهه راننده حمل 
ســیلندر گاز مایع است در گفت وگو با مِهر اظهار داشت: در این سالیان دراز، 
همیشــه با کمبود سیلندر گاز مایع و وجود چنین مشکلاتی روبرو بوده ایم، و 
انتظار مــی رود متولیان امر فکری به حالمان کنند.یکی دیگر از اهالی منطقه 
دارالمیزان با تاکید بر اینکه ما روی ســفره های گازی نشسته ایم، تصریح کرد: 
این نعمت خدادادی که در این مناطق اســت، حق مردم این منطقه است، اما 
به مردم هیچ فایده ای نمی رســد و سیلندر گاز نیز مدتی است گران هم شده، 
اما کســی پاسخگو نیست، و مســؤلین باید به مشکلات مردم رسیدگی کنند 
و گازکشــی شهری را هرچه سریع تر به سرانجام برسانند.در این رهگذر، سید 
خاتم حســینی عضو شــورای دارالمیزان در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: این 
مناطق همانند قدیم، از ســیلندر گاز مایع استفاده می کنند و اهالی روستاها 
برای خرید گاز با مشــکل مواجه هســتند و در بعضی از روزها مردم از هیزم 
اســتفاده می کنند که انتظار می رود مســؤلین درد مردم این منطقه را حس 

کنند.
حســینی افزود: بنده به عنوان نماینده این مردم و عضو شــورا این قضایا 
را دنبــال کرده ام، و مکاتبات را مفصل به مســؤلین و متولیان امر انجام داده، 
و نماینــده مجلس نیز این مهم را به جد دنبال کرده اســت.همچنین ســید 
یوســف میرطالبی دهیار دارالمیزان نیز در گفت وگــو با خبرنگار مهر تصریح 
کرد: متأسفانه این منطقه از نعمت گاز و زیرساخت ها بی بهره است، و نزدیکی 
با قطب صنعتی کشور و فاصله کم انتظار می رود از نعمت گاز بی بهره نباشیم.

وی افزود: فاصله ما تا شهر جم قریب به ۲۰ کیلومتر است که خود جم دارای 
حوزه گازی اســت و شهرســتان مٌهر نیز اینچنین است، و امید است این حق 
مردم هر چه ســریع تر عملیاتی شــود.حالا باید دید، مسؤلین و متولیان امر، 

مطالبات به حق مردم منطقه دارالمیزان را کی عملیاتی خواهند کرد؟

مراسم نمادین انتخابات انجمن اولیاء و مربیان مدارس 
منطقه لاران برگزارشد

گروه شهرستانها -  مهری کرفسی: مراســم نمادین انتخابات انجمن 
اولیاء و مربیان  در دبســتان مدرس با حضور معاون آموزش ابتدایی اداره کل، 
رئیــس اداره انجمن اولیا و مربیان، رئیــس اداره آموزش و پرورش منطقه به 
همراه جمعی از کارشناسان اداره برگزار گردید.  دکتر محمدی در این مراسم 
با اشــاره به شرایط و ضوابط کاندیدها و فرآیند برگزاری انتخابات شعار هفته 
پیوند اولیاء و مربیان را » مشــارکت در مدرسه حق والدین است » بیان کرد 
.معاون آموزش ابتدایی اداره کل افزود : ما باید بســتر مشارکت خانواده ها را 
در تصمیم گیری ها و مســائل تعلیم و تربیت فراهــم نماییم .وی به مبحث 
آموزش خانواده اشــاره کرد و گفت : محــور اصلی برنامه های انجمن اولیاء و 
مربیان موضوع آموزش خانواده می باشد که در این زمینه برای کاهش آسیب 
های اجتماعی در ســطح جامعه نیاز به تقویت جایگاه خانواده ها می باشد که 
این تقویت از مســیر انجمن اولیاء و مربیان با حضور خانواده ها در دوره های 

آموزش خانواده محقق خواهد شد .

احتمال بروز تنش آبی در ۱۰۰ روستای خرم آباد
فرماندار شهرستان خرم آباد از احتمال بروز تنش آبی در ۱۰۰ روستای این 
شهرســتان خبرداد.به گزارش خبرنگار ایلنا، جعفر طولابی در این باره اظهار 
داشــت: هم اکنون تعدادی از روستا های خرم آباد با تانکر آبرسانی می شوند و 
با توجه به اســتمرار خشکسالی احتمال وقوع تنش آبی در ۱۰۰ روستای این 
شهرســتان وجود دارد.فرماندار شهرستان خرم آباد همچنین گفت: ۱۰ طرح 
آموزشی و ورزشی شامل ۴۰ کلاس درس و یک سالن ورزشی تا قبل از پایان 
ســال تحصیلی تحویل آموزش و پرورش می شود.به گفته طولابی از آبان ماه 
امسال هم ساخت فضا های آموزشی در سایت مسکن مهر کمالوند و دره گردم 

از آبان ماه امسال آغاز می شود.

۴۰۰ کیلومتر لوله کشی برای آب رسانی به ۷۰۲ روستای 
کم  آب خوزستان

مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام از پروژه های آب رسانی این 
بنیاد در استان خوزستان بازدید میدانی کرد. محمد ترکمانه در سفر یک روزه 
خود به استان خوزستان از پروژه های آب رسانی به روستاهای واقع در مناطق 
دارای تنش آبی و بحرانی اســتان از جمله ۲۰ روستا در منطقه قلعه سحر در 
جاده اهواز به اندیمشــک بازدید به عمل آورد و در جریان آخرین پیشرفت ها 
قرار گرفت.مدیرعامل بنیاد برکت با اشــاره به دســتور رییس ســتاد اجرایی 
فرمان امام مبنی بر اقدام فوری در حل مســاله آب شــرب روستاهای دارای 
تنش آبی اســتان خوزستان از انعقاد تفاهم نامه میان بنیاد و آبفای خوزستان 
خبر داد و گفت: در قالب این تفاهم نامه، بنیاد برکت به ۷۰۲ روســتای واقع 
در مناطق دارای تنش آبی اســتان خوزســتان آب رسانی می کند و به همین 
منظور، یک هزار میلیارد ریال از ســوی بنیاد اعتبار تخصیص داده شده است.

ترکمانه خاطرنشــان کرد: برای آب رسانی به روســتاهای دارای تنش آبی در 
خوزســتان ۴۰۰ کیلومتر لوله کشی لازم است که بنیاد برکت نسبت به تامین 
۱۷۵ کیلومتــر لوله تعهد دارد و تا به امروز ۱۱۴ کیلومتر لوله را تامین و ۸۵ 
کیلومتر آن را تحویل آبفای استان داده است.به گفته مدیرعامل بنیاد برکت، 
آبفای خوزستان در مدت سه ماه گذشته از منابع مشترک موضوع تفاهم نامه، 
۲۹۶ کیلومتر لوله گذاری را در اســتان به پایان رســانده است.وی خاطرنشان 
کرد: تا به امروز مشــکل تنش آبی در ۲۳۱ روستای استان خوزستان به طور 
کامل مرتفع شده است.ترکمانه با تاکید بر پیشرفت هر چه سریع تر پروژه های 
آب رسانی در استان خوزستان خاطرنشان کرد: بنیاد برکت بخشی از تانکرهای 

مورد نیاز برای آب رسانی به روستاهای کم آب را نیز تامین کرده است.

گزارش

اخبار کوتاه


